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VERSLAG Algemene Leden Vergadering 6 februari 2023. 

 
Afwezig met bericht: Mevr. A. van Vroenhoven en Dhr. en Mevr. Pladdet. 

 
 

1. Welkom door de voorzitter en speciaal een hartelijk welkom aan de                

 nieuwe leden. 

2. Moment van herdenking voor de overleden leden.  

3  Notulen 25 april 2022 zijn akkoord en vastgesteld. 

4 Mededelingen door de voorzitter:  

         * Nogmaals welkom en fijn dat u in zo’n groten getale aanwezig  

            bent. 
         * We kijken terug op een mooi heemkunde jaar waarin alle acti- 

            viteiten door konden gaan. 
         * Een overzicht van de activiteiten in 2022 ziet u zo meteen,  

            samengesteld door Guus Staps. 

         *  “Den Beerschen Aard” viert dit jaar het 35 jarig bestaan met                 
            een bezoek op 8 juli aan het Openluchtmuseum in Arnhem. 

         * Wederom een hartelijke dank aan alle vrijwilligers, zonder vrij- 
            willigers géén vereniging. 

         * Beleidsplan: met een PowerPointpresentatie wordt het voorge- 
            nomen beleidsplan 2023-2025 gepresenteerd door Bert. De  

            leden luisteren aandachtig en hebben geen vragen.  
 

  5  Financieel overzicht door Hans Vennix via een PowerPointpresentatie. 
       De leden hebben geen vragen en gaan akkoord met dit overzicht. 

 
  6  Verslag van de kascommissie door Ad Aerts en Guus Staps:  

       De boekhouding is keurig op orde, compliment aan de penningmeester.   
       Ad Aerts is aftredend, met onze dank voor de bewezen diensten. 

       Nieuwe kascommissie 2023 zijn Guus Staps en Jos van Es.                                                                            

 
  7 Bestuursleden: Aftredend en herkiesbaar: 

       Hans Vennix, leden zijn akkoord, Stephen van Helvoort, leden zijn  
       akkoord, Bert van Essen, leden zijn akkoord.  

       Heren, gefeliciteerd met deze herbenoeming. 
 

Rondvraag: géén vragen. 
 

PAUZE 
 

        Na de pauze  schetst de heer van der Feest  een overzicht  van de aan- 
getroffen resten, dit in het kader van archeologisch onderzoek bij De 

Kroon brouwerij. Het onderzoek heeft tot nu toe drie afzonderlijke 
vindplaatsen opgeleverd. De één wat prominenter dan de ander. De 

oudste vindplaats betreft een gracht waarvan momenteel wordt 

aangenomen dat het een onderdeel is van een zogenaamde schans.  
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Vluchtplaatsen die slechts beperkt gekend zijn in Noord Brabant. De 
meest duidende vindplaats zijn de aanwezige opstaande resten. Er is 

sprake van minstens twee voorgaande fasen van de brouwerij en van 
een spectaculaire vondst voor Noord Brabant gekoppeld aan de 

brouwerij. 
Naast de uitleg over het archeologische onderzoek zullen ook enkele 

van de vondsten te zien zijn. 
Onder grote belangstelling is deze lezing bijgewoond door ruim 80 

mensen. 
De heer van der Feest vertelde dat enkele van de vondsten momenteel 

nader onderzocht worden, wanneer dit meer interessants oplevert 
volgt een vervolg op deze lezing. 

 
Sluiting van deze vergadering om 22.30 uur. 

 

~~~~~~~~~~~~~~ 

 

 

Jubilaris 

Jos van Gils viert dit jaar zijn 25 jarig 

jubileum als redactielid van ons 

Heemkundeblad ‘De Berse’. 
Als rasechte Beerzenaar heb je een 

bijzondere belangstelling voor de 
cultuurhistorische waarde van Oost-, West- 

en Middelbeers. Je weet de juiste weg naar 
veel historische feiten die je zocht in de 

diverse archieven zoals in Eindhoven, ’s-
Hertogenbosch en Den Haag. Hier heb je 

vele uren doorgebracht met als resultaat 
een kleine 105 artikelen die van jouw hand 

in ‘De Berse’ zijn geplaatst. Opvallend zijn 
wel de artikelen over ‘Landgoed Baest’ met 

zijn bewoners en ‘Denkend aan Beers’ waar 
jij stad en land voor hebt afreden om, de 

elders in het land wonende, oud 

Beerzenaren hun verhaal te laten vertellen. 
Jos, we willen je bedanken voor je inzet, enthousiasme en niet te vergeten 

de ondersteuning aan de andere redactieleden in de afgelopen 25 jaar. We 
hopen dat je nog diverse jaren deel zult uitmaken van onze redactie.  

Namens de andere redactieleden, heel hartelijk dank. 

 

~~~~~~~~~~~~~~ 
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Historie aan de Doornboomstraat 

 
In het kader van de ontwikkeling aan de Doornboomstraat 5 te Middelbeers 

is in het najaar van 2022 een archeologisch onderzoek uitgevoerd. Het 
onderzoek is nog niet afgerond en de verkregen gegevens nog niet verwerkt. 

Toch valt er al veel over de locatie te zeggen. De aangetroffen resten lijken 
te wijzen op de aanwezigheid van drie afzonderlijke vindplaatsen.  

De oudste vindplaats bestaat uit een diepe greppel in een rechthoekige 
vorm. In overleg met de adviseur van de gemeente lijkt deze greppel te 

duiden op een zogenaamde schans. De term schans is in Nederland veelal 
gekoppeld aan de verdedigingswerken in de periode van de Tachtigjarige 

oorlog en later. De schans aan de Doornboomstraat lijkt echter op basis van 
enkele fragmenten aardewerk aangetroffen in de greppel vroeger te dateren. 

Dit is goed mogelijk want ook voor de Tachtigjarige oorlog werden door 
gemeenschappen schansen aangelegd. Deze werden door de bevolking 

gebruikt om zich te beschermen tegen onder andere rondtrekkende 

roversbendes. Het opwerpen van een schans communale inspanning, waarbij 
de mensen die het meest investeerde (in geld of arbeid) de eerste (en vaak 

beste) keus hadden binnen de schans. Verder onderzoek moet uitwijzen of er 
binnen de schans nog structuren aanwezig waren of er mogelijk een 

herkenbare onderverdeling aanwezig was.  

 

Deel van de fundering voormalige schuurkerk 

Hierop volgend is een minder grijpbare vindplaats. Het betreft de 
aanwezigheid van een schuurkerk. Deze schuurkerken werden ingericht 

omdat de mensen hun geloof na de reformatie niet langer openlijk mochten 
belijden. Binnen het plangebied bestaat de mogelijkheid dat er een structuur 

in de vorm van paalkuilen (verkleuringen in de bodem waar in het verleden 
palen hebben gestaan) is aangetroffen wat de locatie van de schuurkerk is 

geweest, maar het kan niet uitgesloten worden dat de nog bestaande locatie 
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van de brouwerij op het terrein de schuurkerk is geweest. De moeilijkheid 
van dergelijke locaties is de aard van het gebouw. De schuurkerk is, zoals de 

naam al aangeeft, in eerste instantie als schuur gebouwd en pas later als 

kerk ingericht. Het is uiterst lastig (zo niet onmogelijk) hier archeologische 
bewijzen voor te vinden. Wat wel duidelijk is, is dat de schuurkerk op een 

gegeven moment verplaatst is naar de locatie van de huidige 
limonadefabriek grenzend aan de Doornboomstraat. Dit valt op te maken uit 

historisch kaartmateriaal (ontdekt door de historische kring). 
De jongste en meest complexe vindplaats bestaat uit de brouwerij zelf (en 

haar voorgangers). Grote delen van het complex zijn nog aanwezig in het 
huidige terreinbeeld. Toch is tijdens het onderzoek duidelijk geworden dat bij 

het vrij leggen van de funderingen van de huidige opbouwen, er sprake is 

van veel ver- en aanbouw en herstelwerkzaamheden aan de panden.  

Naast deze duidelijk aanwezige restanten zijn ook minder duidelijk zichtbare 
resten aangetroffen. Zoals gebruikelijk bij een brouwerij is er een groot 

gebruik van water (in het brouwproces maar ook bij het schoonmaken van 
het gebruiks- en verpakkingsmateriaal). Er is in de directe omgeving van het 

plangebied geen sprake van stromend water en men was dan ook 
aangewezen op waterputten. Hiervan zijn diverse exemplaren aangetroffen. 

Deze archeologische ‘schatkamers’ kunnen een goed beeld van het gebruik 
van het plangebied opleveren en dienen bij verder onderzoek nog te worden 

onderzocht. 

 

Het hout wat uit het ‘bassin’ gevonden is wordt door een houtspecialist onderzocht. 

Naast de waterputten is er sprake van een groot ‘bassin’ dat op de 
kadastrale minuut van het begin van de 19e eeuw al geduid is als vijver. 

Echter is bij het ontgraven van dit bassin een houten aan- of afvoerpijp 
aangetroffen. Dit lijkt te wijzen op een aanvoer van mogelijk water uit het 

bassin (er is ook een soort rooster aangetroffen dat viezigheid moest 
tegenhouden) of een afvoer van (spoel)water. Nader onderzoek moet 

aantonen welk gebruik hier van toepassing was. Het aantreffen van een 
grote hoeveelheid hout in dit bassin is door de houtspecialist uitzonderlijk 
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genoemd. Het dateren van het hout door middel van dendrochronologie 
(jaarringmetingen) kan mogelijk inzicht geven in de datering van het bassin, 

maar ook in de inrichting van het terrein voor de aanleg van het bassin. Dit  

 
 

wordt gebaseerd op de aanwezigheid van het hergebruikte hout in het 
bassin.   

Al met al zijn er veel zaken aangetroffen, maar momenteel zijn er nog meer 
vragen dan antwoorden. Verder onderzoek moet hier meer informatie over 

verschaffen waarna er mogelijk meer antwoorden gegeven kunnen worden. 

Tot dat moment blijft het plangebied een zeer spannend raadsel. 

 

 

Nico van der Feest. 

~~~~~~~~~~~~~~ 

 

 

Johannes Beliën de vader van....... 
 

 
Johannes Josephus Beliën is geboren in het jaar 1871 in Leende. Zijn vader 

was huisschilder en zijn moeder hield een winkeltje aan huis. Omdat hij 
meester wilde worden, ging hij na de lagere school naar de normaalschool. 

De normaalschool was de voorloper van de latere kweekschool en van de 
tegenwoordige pedagogische academie. Een opleiding voor schoolmeester 

dus. Voor die opleiding moest hij wel naar Eindhoven en dat betekende in 
die tijd nog: te voet. Daarvoor ging hij ’s zondags al vanaf Leende naar 

Eindhoven, waar hij door de week bij het hoofd van de school in de kost kon 
blijven, om ’s zaterdags weer naar huis te gaan.  

 

In 1890 slaagde hij en begon hij zijn loopbaan als ondermeester aan de 
lagere school in Heeze bij ene meester Bekkers. Zijn eerste basissalaris was 

f 200,- per jaar en hij begon met 80 leerlingen in zijn klas. Dat was in de tijd 
dat er nog geen leerplicht was, de meeste scholen openbaar waren en een 

lagere school nog verdeeld was over 3 klassen: de eerste, de middelste en 
de hoogste klas. Hij kreeg de jongere kinderen onder zijn hoede. Elke dag 

liep hij op en neer van Leende naar Heeze. Het gemeentebestuur had graag 
gezien dat hij in Heeze kwam wonen, maar dat heeft hij niet gedaan. 

Eigenlijk wilde hij meer dan ondermeester zijn. Hij wilde onder andere een 
akte Frans halen. Daarvoor solliciteerde hij in 1892 naar de baan van 

meester aan de openbare school in de kom van Oirschot. Dan was hij al een 
stuk dichter bij Tilburg, waar wel een mogelijkheid was om een studie voor 

die akte te volgen.  Hij werd aangenomen voor het vorstelijk jaarsalaris van 
f 550,-. Daar hoorde dan wel de verplichting bij om herhalingsles te geven. 

Herhalingslessen werden gegeven elke dag na de gewone schooltijd en 

waren bedoeld voor kinderen die de lagere school al doorlopen hadden maar 
nog meer wilden leren. Je zou het kunnen beschouwen als de voorloper van 

het vervolgonderwijs.  
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Bij zijn benoeming in 
Oirschot was meester 

Beliën 22 jaar en 

kwam hij samen   met  
twee collega’s te wer-

ken in  ‘n  vrij  nieuw 
drieklassig schoolge-

bouw uit 1883. Waar 
hij woonde, is niet 

duidelijk, maar hij 
staat genoteerd op 

huisnummer A 280.  
Dat is in ieder geval in de kom van Oirschot. 

Nu was onze meester natuurlijk nog niet in Tilburg. Gelukkig kreeg hij hulp 
van twee tantes, die enkele jaren geld gespaard hadden voor het geval hij in 

militaire dienst zou moeten, zodat ze tegen betaling een ‘remplaçant’ voor 
hem konden inhuren en de meester zelf kon blijven werken. Echter meester 

Beliën had geluk. Hij was ‘uitgeloot’ en hoefde dus niet. Van het 

opgespaarde geld hadden de tantes voor hun  jonge neef toen een  fiets  
gekocht (uniek in die tijd), zodat hij  elke vrijdag na schooltijd op de fiets 

naar Tilburg kon rijden om ’s nachts laat thuis te komen. In 1893 had hij 
ook zijn akte Frans binnen.  

 
Maar de jonge meester was ambitieus. Hij wilde nog meer. Hij wilde de 

hoofdakte halen en in Brabant zag hij daar geen mogelijkheid voor. 
Daarvoor moest hij naar ‘boven de rivieren’. Daarom solliciteerde hij naar 

een onderwijsondersteunende baan bij een bijzondere (katholieke) 
zusterschool met internaat in Hilversum. Hij werd aangenomen en kon daar 

zelfs intern verblijven. (Zou dat misschien bij de Franciscanessen zijn 
geweest, gesticht vanuit Oirschot?) Dus 

vroeg hij in Oirschot per 1 september 1894 
zijn ontslag. De opzet was dat hij naast zijn 

werk in Hilversum lessen in verschillende 

vakken ging volgen, nodig voor zijn 
hoofdakte, gecombineerd met zelfstudie. Hij 

vond echter dat hij naast zijn werk te weinig 
ruimte kreeg voor zijn studie. Daarom 

solliciteerde hij al gauw weer verder naar 
een volgende baan; nu in Utrecht. Daar werd 

hij leraar aan een mulo en kreeg hij wel 
voldoende tijd voor zijn studie. Zodoende 

slaagde hij in 1897 voor zijn hoofdakte. 
 

Ondertussen had hij in Utrecht zijn 
toekomstige vrouw, Geertruda van Rijn uit 

Bunnik, leren kennen. Zij kregen verkering. 
Blijkbaar had meester Beliën in die tijd toch 

nog enig contact met Oirschot, want van 

onze kantonrechter Romme (uit de 
Molenstraat) vernam hij, dat de Zusters 

Franciscanessen, die hier een normaal school 
runden; een kweekschool voor meisjes 
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wilden starten en dat ze daar enkele bevoegde mensen voor zochten, omdat 
ze zelf niet volledig bevoegd waren. En meester Beliën was bevoegd. Hij 

solliciteerde, werd aangenomen en in de zomer van 1898 kwam hij weer 

terug naar Brabant; als leraar aan de kweekschool in Oirschot. Het jaar 
daarop trouwde hij met Gertruda Wilhelmina van Rijn. Als adres van het 

pasgetrouwde stel staat genoteerd F 109. Dat is vrijwel zeker huize 
Koolmond. Twee jaar later woonde het stel ergens in de buurt van de Markt 

of vooraan in de Nieuwstraat. 
Op 20 november 1902 werd hun dochter, de latere  eerste vrouwelijke 

burgemeester van Nederland, Geertruida Catharina Theresia Maria geboren. 
Waarschijnlijk heeft meester Beliën op de Oirschotse kweekschool geen 

volledig werkrooster gehad, want toen hoofdonderwijzer Van Breemen van 
‘de School in de Kom’ aan de Spoordonkseweg in 1905 met pensioen ging, 

solliciteerde hij naar die vrijgekomen plaats, omdat hij meer wilde 
verdienen. Hij werd aangenomen, wel met de belofte aan het bestuur van de 

kweekschool dat hij daar nog 12 uur per week les zou blijven geven. Zijn 
nieuwe baan hield automatisch in dat hij met zijn  gezin naar het schoolhuis 

verhuisde. Per 1 april 1905. In die tijd begon immers het nieuwe schooljaar 

nog in april/mei. 
 

Sinds 1900 was de leerplichtwet van kracht. Dat hield in dat kinderen vanaf 

hun zesde jaar verplicht waren zes jaar lang naar school te gaan. Verder 
waren  de leerlingen  voortaan verdeeld in  zes klassen.  Het  gevolg van  de  

Klassenfoto uit 1917 met meester Beliën links 

 
leerplicht was natuurlijk dat het aantal leerlingen toegenomen was, de 

school uitgebreid moest worden en de meester al gauw in een verbouwing 
kwam te zitten. In 1912 was ook het schoolhuis aan uitbreiding toe, omdat 

volgens de archieven “de woning te klein was geworden voor het 
schoolhoofd  om  zijn  talrijk gezin  te herbergen,  terwijl nog vermeerdering 
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van het gezin te verwachten staat”. Over zijn functioneren als hoofd van de 
school is weinig bekend, maar één gebeurtenis is zeker in de herinnering 

van zijn oud-leerlingen blijven hangen en zelfs doorgegeven aan de 

volgende generatie. Namelijk de schoolreis in 1908 met zijn leerlingen…... 
helemaal naar Amsterdam. Hij heeft er zelfs een subsidie van de gemeente 

voor gekregen van f 60,-. 
 

Landbouwcursussen 
Had Beliën bij zijn eerdere baan in Oirschot al herhalingslessen gegeven, in 

deze tijd heeft hij zich ingezet voor de ontwikkeling van de boeren, onder 
andere door verscheidene jaren landbouwcursussen te geven. Klaarblijkelijk 

had hij tussen de bedrijven door nog kans gezien om een landbouwakte te 
halen. In 1915 immers werd in de raad het voorstel gedaan om hem een 

salarisverhoging van f 200,- te geven voor het bezit van een landbouwakte 
en dat werd goedgekeurd. Volgens zijn familie moet hij zelfs achter zijn huis 

in de tuin een stal met enkele varkens gehad hebben om zo aan zijn 
cursisten aanschouwelijk onderwijs te kunnen geven. Ook had hij ergens 

richting Oostelbeers proefveldjes aan laten leggen om het resultaat te laten 

zien van het gebruik van stalmest en het gebruik van kunstmest. 
 

Sollicitaties 
In 1918 verzocht meester 

Beliën opmerkelijk genoeg 
vrijstelling te verkrijgen van 

het geven van onderwijs ten 
einde de betrekking van 

directeur der N.V. Oirschotse 
stoelenfabriek te mogen 

waarnemen. Echter de 
Gedeputeerde Staten van 

Noord- Brabant verleende de 
vergunning niet. Dit mede op 

advies van de gemeente 

Oirschot en de schoolopziener 
uit het district Tilburg. In 1920 

solliciteerde hij weer, nu naar 
een baan bij de 

onderwijsinspectie. Toen hij in 
december van dat jaar 

inderdaad benoemd werd tot 
schoolopziener in de inspectie 

Eindhoven, diende hij per 1 
januari 1921 zijn ontslag in als 

hoofdonderwijzer van de 
openbare lagere school in de 

kom. Wat was er aan de hand? 
Een zoon van de familie vertelde, dat vader Beliën in conflict was geraakt 

met de toenmalige Deken Freijssen. En in 1917 was er een wet tot stand 

gekomen met ‘Financiële gelijkstelling van Openbaar en Bijzonder 
Onderwijs’, die pas in 1920 van kracht werd. Meester Beliën zag toen 

aankomen  dat  in Oirschot de openbare scholen binnen korte tijd 
overgenomen zouden worden door het katholieke kerkbestuur onder 
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voorzitterschap van deken Freijssen en dat hij dan niet herbenoemd zou 
worden. Vandaar dat hij zelf het heft in handen nam om op te stappen. En 

inderdaad werd de school in de kom in 1923 overgenomen door het 

kerkbestuur en veranderde de school in een katholieke jongensschool. Het 
opzeggen van zijn baan hield natuurlijk ook in dat hij uit het schoolhuis 

moest vertrekken. Zijn volgende onderdak was ‘De Wildeman’ aan de Markt. 
 

De meester en zijn andere nevenactiviteiten 
 

De Harmonie. 
Meester Beliën moet beslist een actief en veelzijdig man zijn geweest, gezien 

zijn functies naast zijn baan als hoofd der school en leraar aan de 
kweekschool. Pas een blauwe maandag vanuit Utrecht terug in Oirschot was 

hij al lid van harmonie ‘Arti et Amicitiae’. Dat blijkt als de harmonie in 
september 1898 de ‘kroningsfeesten’ mee gaat opluisteren in Bladel. Na het 

optreden ging de club – zoals gewoonlijk – er eentje vatten op de goede 
uitvoering. En nog een, en nog een, en nog een. Je begrijpt het al: Ze 

gingen nog niet naar huis… nog lange niet… nog lange niet. Ook niet na het 

officiële sluitingsuur. Totdat de politie eens polshoogte kwam nemen. Veel 
leden konden door de achterdeur van het café ontsnappen maar van acht 

leden – waarbij ook meester Beliën - werd door de politie proces verbaal 
opgemaakt. 

 
Die groep moest in december van dat jaar op het kantongerecht verschijnen. 

En die kantonrechter was… hun pasbenoemde voorzitter, kantonrechter 
Gompertz. Klaarblijkelijk was meester Beliën goed van de tongriem 

gesneden, want hij deed het woord voor de ‘schuldigen’. (zie voor de 
uitslag: Van Den Herd, jaargang 15, nr. 1). Meester Beliën is tot zijn vertrek 

naar Eindhoven in 1928 lid gebleven van Arti. Hij heeft zelfs de functie van 
voorzitter en dirigent vervuld. Uit dankbaarheid heeft de harmonie hem in 

1960 nog in Eindhoven een serenade gebracht. 
 

Lid van de Commissie tot Wering van het Schoolverzuim. 

Sinds de leerplichtwet van het jaar 1900 moest er natuurlijk gecontroleerd 
worden of alle leerplichtige kinderen werkelijk naar school gingen. Daarvoor 

was de Commissie tot Wering van het Schoolverzuim opgericht. Elke 
leerkracht moest de schoolverzuimen bijhouden in de zgn. absentielijsten. 

Werd er door een kind veel en onrechtmatig verzuimd, dan moest de 
verantwoordelijke ouder of voogd bij de commissie op het matje komen. 

Soms volgde slechts een vermaning, maar soms een boete. In 1904 – hij 
was nog leraar aan de kweekschool - had men meester Beliën voor dit 

baantje weten te strikken. 
 

De Stoomzuivelfabriek. 
Dat meester Beliën ook belangstelling had voor het landbouw - en 

veeteeltbedrijf is eerder al gebleken en besproken bij de landbouwcursussen.                                                      
Het was dus niet vreemd dat hij lid werd van een commissie die zich beij-

verde voor  de oprichting van een  stoomzuivelfabriek in Oirschot ter ver-

vanging van de vier handmatig gedreven boterfabriekjes die Oirschot rijk 
was. 
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Het resultaat was de bouw en oprichting van een stoomzuivelfabriek in de 

Gasthuisstaat in het jaar 1912. 
 

 
Politiek. 

Ook op het politieke vlak lag zijn belangstelling. Vanaf 1913 was hij lid van 
de Provinciale Staten. Omdat de vergaderingen overdag waren, moest hij, 

voor het bijwonen daarvan, verlof vragen aan het gemeentebestuur dat toen 
nog bestuur was van de (openbare) scholen. Dat verlof kreeg hij in 1916. 

Tevens kreeg hij vrij tot het afnemen van schoolexamens. Wel onder 
voorwaarde dat hij de burgemeester elke keer op de hoogte zou brengen 

van zijn afwezigheid. Maar daar hield hij zich niet altijd aan. Zo werd dat 
bijvoorbeeld ontdekt toen in 1919 de burgemeester zelf eens polshoogte in 

de school ging nemen en hem daar niet aantrof. Dat kwam hem op een 

reprimande en een waarschuwing te staan. 
 

Later – in de twintiger jaren - komen we hem ook tegen in het ge-
meentebestuur van Oirschot en in 1928 zelfs als wethouder tijdens het 

burgermeesterschap van jonkheer Carel van Nispen tot Sevenaer. Toen die 
burgemeester al na drie jaren plotseling uit Oirschot vertrok omdat het niet 

boterde tussen hem en een deel van de gemeenteraad nam Beliën als loco-
burgemeester tijdelijk zijn post waar. En tenslotte werd hij in 1939 (hij 

woonde ondertussen in Eindhoven) gekozen tot lid van Gedeputeerde 
Staten. Dat bleef hij tot na de oorlog. 

 
Het Rode Kruis. 

We zien de meester ook zitten op een groepsfoto van de leden van het Rode 
Kruis. Wanneer en hoe lang hij lid is geweest en welke functie hij daarin 

had, is me niet bekend. 

 
Ontspanning. 

Behalve als lid van de harmonie komen we hem tegen bij toneelvereniging 
d’n Honey, en bij handboogvereniging Aurora. Ook daar is me verder nog 

weinig van bekend. In 1930 - hij was toen 61 jaar en nog steeds inspecteur 
van het onderwijs - verhuisde hij naar Eindhoven, om in 1936 met pensioen 

te gaan. Enkele jaren eerder – in 1933 – was zijn vrouw op 55-jarige leeftijd 
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gestorven. Later trouwde hij opnieuw met Elisabeth van Gemert, waarmee 
hij nog zijn zilveren bruiloft heeft gevierd. In de vijftiger jaren van de vorige 

eeuw heeft hij nog even bij zijn dochter Truus in de Beerzen gewoond. In 

1961 is hij overleden, maar onder de ouderen van Oirschot leeft de naam 
van ‘mester Beliën’ nog steeds voort. En nu er enkele jaren geleden een 

straatje naast zijn laatste woning in Oirschot naar hem genoemd is, blijft de 
naam van deze opvallend veelzijdige man voorlopig nog voortleven in ons 

dorp. 
 

 
 

Bron:  RHCe Oirschotse archieven. 
   Gegevens P. Beliën 

          Uitgebreid artikel in Heemkundeblad ‘Van den Herd’ jaargang 24 nr. 2  
 

 
Clari van Esch-van Hout 

 

 

~~~~~~~~~~~~~~ 

 

De gemeenschapshuizen in Oostelbeers 
 

De kerk van Oostelbeers is in 2017 als evenementen- en horecalocatie in 
gebruik genomen en heeft dus al weer meer dan 5 jaar deze nieuwe 

bestemming. Dat een kerk in 
Oostelbeers de functie van 

dorpshuis heeft is een 
herhaling van de situatie die 

eerder bestond. In dit artikel 
gaan we daar nader op in. 

De losse kerktoren die in 
Oostelbeers schuin tegenover 

café Andreas/De Kerk staat is 

eerder een volledige kerk 
geweest. Die kerk werd in 

1853 gebouwd, nog zonder 
toren; die werd er in 1893 aan 

gebouwd. Deze kerk heeft 
dienst gedaan als parochiekerk 

voor Oostelbeers tot een 
nieuwe kerk werd gebouwd 

naast de al bestaande pastorie 
aan de andere kant van de 

Kerkstraat. Kerk en pastorie 
werden door middel van een 

lange gang met elkaar 
verbonden. 

Deze foto is gemaakt in 1912 

en toont de volledige oude 
kerk vanuit het zuiden gezien. 
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Nadat de nieuwe kerk in 1934 klaar was en in gebruik was genomen, werd 
deze oude kerk gebruikt als parochiehuis. 

In de oorlog hadden de Duitsers de lagere school van Oostelbeers gevor-

derd zodat daar geen les meer gegeven kon worden. De oude kerk werd 
daarom als school ingericht. Met houten schotten werden er klaslokalen 

gemaakt. De schotten waren zo hoog dat de kinderen elkaar niet konden 
zien, maar als er één klas zangles kreeg zong al gauw de hele “kerk” mee. 

Na de oorlog verhuisden de klassen weer naar het schoolgebouw aan de 
Andreasstraat en kon de kerk weer als parochiehuis in gebruik worden 

genomen. Zo was in de voormalige sacristie de bibliotheek gevestigd en 
werden in het schip van de kerk onder meer toneeluitvoeringen gegeven, 

kreeg de schooljeugd er gymnastieklessen en vonden er bijeenkomsten 
plaats voor grotere gezelschappen. De jaarlijkse ontvangst van Sinterklaas 

en zijn Pieten is daar een voorbeeld van. 
Een bijzondere feestelijke 

bijeenkomst in de kerk was het 
afscheid van L.C.A. van Gils als hoofd 

van de Sint Josephschool in 

Oostelbeers op 16 juli 1961. Op 
nevenstaande foto is het voor de 

gelegenheid feestelijk aangeklede 
interieur te zien met links een van de 

hoog geplaatste ramen. Aan het 
voorste tafeltje zitten van links naar 

rechts pastoor Van de Wiel, hoofd 
van de lagere school Meester Van 

Gils, mevrouw J. van Gils-Hommen 
en wethouder Liebregts. 

Het bleek toch te duur om de kerk als dorpshuis in stand te houden; de 
onderhoudskosten liepen te hoog op met verwaarlozing als gevolg. De kerk 

werd in 1967 gesloopt; de toren bleef behouden. 
 

Comité Gemeenschapshuis Oostelbeers 

Deze sloop was kennelijk voorzien, want tijdens een bijeenkomst van 
verenigingsbesturen op 4 januari 1966 werd het comité Gemeenschapshuis 

Oostelbeers gevormd. Dit comité stelde een enquête samen en legde die 
voor aan de plaatselijke verenigingen. Het comité peilde hierin de behoefte 

aan een zaal met gymnastiekaccommodatie of een gemeenschapshuis. Het 
onderzoek leverde zoveel positieve reacties op dat het comité zich voor nam 

om door te gaan met de activiteiten die tot de verwezenlijking van dit voor 
Oostelbeers toch wel spectaculaire plan moeten leiden, zo staat in het 

Eindhovens Dagblad van 29 april 1966 te lezen. 
De vragenlijst werd naar de 24 verenigingen die er toen in de gehele 

Beerzen waren gestuurd. Alle 24 vragenlijsten kwamen ingevuld terug, een 
100% deelname dus. Eén vereniging liet op de vraag of in Oostelbeers 

behoefte bestond aan een zaalruimte een duidelijk ‘nee’ horen en drie 
besturen gaven op deze vraag geen of een onduidelijk antwoord. De overige 

20 besturen gaven in verschillende bewoordingen een ‘jawoord’: van “ja, 

zeer dringend”, “driewerf ja” en “heel hard nodig” tot “zeer grote behoefte”. 
 

 
 



 

16 

 

 
Het Beerse verenigingsleven in 1966 

Het ledenaantal van 19 van deze 20 verenigingen (één vereniging gaf het 

ledental niet op) bedroeg 1430. Van deze 19 verenigingen gaven er 18 op 
hoeveel leden in Oostelbeers woonachtig waren: 914. Twee van de 3 

verenigingen die de kernvraag onbeantwoord lieten hadden in totaal 231 
leden, waarvan 71 uit Oostelbeers; de vereniging die ‘nee’ zei op de eerste 

vraag had 252 leden waarvan 102 uit Oostelbeers. Om een duidelijk beeld te 
vormen: veel personen waren ook toen lid van meer dan één vereniging. 

Oostelbeers telde in deze tijd maar 1200 inwoners, verdeeld over 250 
gezinnen. Des te meer valt daarom de grote verscheidenheid aan 

verenigingen en organisaties op. Oostelbeers ligt geïsoleerd, zo stelt het 
comité in een rapportje dat naar aanleiding van de enquête is  opgesteld 

vast. Een busverbinding ontbreekt en dat vormt een voortdurende 
belemmering voor de ontwikkelkansen van de inwoners van Oostelbeers. Het 

afwezig zijn van een goede vergaderruimte werkt bovendien remmend op de 
zelfwerkzaamheid, aldus het rapport. Positief was de bereidheid onder de 

bevolking om volledige medewerking te verlenen aan de verwezenlijking van 

een nieuwe accommodatie. En deze bereidheid was er ook bij de 
verenigingsbesturen van beide parochies, dus ook Middel-/Westelbeers. De 

besturen gaven te kennen dat zij in een nieuwe zaal mogelijkheden zien tot 
uitwisseling en tot uitbreiding van activiteiten. 

 
Gymnastiekonderwijs 

Het bestuur van de lagere school zou het ten zeerste toejuichen als de te 
bouwen zaal zou zijn uitgerust met een gymnastiek-accommodatie, aldus 

eerder genoemd rapport. Van de 20 voorstanders van een zaal voor 
algemeen gebruik spreken 19 zich uit voor een gymnastiek-accommodatie. 

De 20e geeft aan: voor onze vereniging niet. Achttien van de 20 
verenigingen vinden dat het te realiseren gebouw uit meer dan een grote 

zaal- annex vergaderruimte moet bestaan. Oftewel: er moet een volledig 
gemeenschapshuis gebouwd worden. 

 

Er kan gebouwd worden. 
De krant meldt op 15 februari 1967 dat de financiering van het nieuwe 

gemeenschapshuis rond is. De totale kosten van het plan, inclusief de 
inventaris van het gemeenschapshuis maar uitgezonderd de kosten voor het 

gymnastiekonderwijs, zijn begroot op 217.654 gulden. Dit bedrag komt als 
volgt op tafel: 

Rijksbijdrage                            38.100 
Bijdrage provincie                     15.000 

Julianafonds                               5.000 
Eigen middelen stichting      25.000 (hiervan is dan al 11.000 binnen) 

Subsidie gemeente                    76.200 
Lening met gemeentegarantie    58.354 

 
Er kan gebouwd worden op de grond naast de kerk die de bestemming 

“openbare of bijzondere gebouwen” heeft. De lasten die voortvloeien uit de 

aanschaffing van een gymnastiekinventaris en de huur van het 
gymnastieklokaal kunnen bestreden worden uit een uitkering van het 

gemeentefonds terzake van gymnastieklokalen voor het lager onderwijs. De 
eigen middelen verwierf de stichting voor een belangrijk deel uit de  
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opbrengsten van de wielerronde die jaarlijks in Oostelbeers werd gereden 
met als doel geld voor een te bouwen gemeenschapshuis te genereren. 

 

Promotor pastoor J. Schraven 
Een van de kartrekkers in het 

stichtingsbestuur was pastoor J. 
Schraven. Hij volgde in 1965 pastoor 

Van de Wiel op en zette zich volledig in 
voor de realisatie van een 

gemeenschapshuis. De bouw heeft hij 
echter niet meer mee mogen maken, 

want hij overleed onverwacht en zijn 
uitvaart was op 16 april 1968. Om de bezoekers van het gemeenschapshuis 

aan zijn bijdragen aan de realisatie van de accommodatie te herinneren werd 
in de hal een gedenksteen ingemetseld. 

 
Het gemeenschapshuis is eind 1969 klaar 

Op 9 december 1968 gaat de eerste spade voor de bouw van het 

gemeenschapshuis de grond in en op 14 oktober 1969 is er een open dag 
waarop belangstellenden het gebouw kunnen komen bezichtigen. Het wordt 

meteen in gebruik genomen en uit de presentielijsten van de vergaderingen 
van de Raad van Aangeslotenen blijkt dat dat er veel zijn. Nieuwe 

verenigingen zoals volleybalvereniging ODI (opgericht in 1969), judo- en 
jiujitsuclub Sankawa (opgericht in 1971) en gymnastiek- en turnvereniging 

Doreo (opgericht in 1976), maar ook bestaande binnensportverenigingen als 
BTTC (tafeltennis), EBBC (badminton) en Bedako (dameskorfbal), maar ook 

andere verenigingen en instellingen maken gebruik van de nieuwe 
accommodatie: KVO, Oudervereniging, Beerse Bokken, Evenementencomité, 

Sport Real, de Rabobank, het kerkkoor, de NCB, de bejaardenbond, het 
vakantiecomité, gilde Sint Joris, de peuterspeelzaal en biljartverenigingen. 

Voor de jeugd werden discoavonden georganiseerd onder de naam de Wild 
Cats en voor de wat oudere jeugd kwam er Soos Toesjé. De officiële opening 

is op 3 oktober 1970. 

 
Uitbreiding met een sportzaal 

De ‘grote zaal’ van het ge-
meenschapshuis werd zowel voor de 

sportactiviteiten als culturele en 
andersoortige bijeenkomsten ge-

bruikt. Veel werk om steeds om te 
bouwen en de zaal was te klein voor 

officiële volleybalwedstrijden. Het 
complex werd in 1978 uitgebreid met 

een grotere sportzaal met kleed- en 
douchegelegenheden. Een officiële 

heropening vond plaats op 22 april 
1979. Daarbij werd de naam voor het gebouw onthuld: ’t 

Gemeenschapshuis. Een naam die in de 10 jaar dat de accommodatie in 

gebruik was al sterk ingeburgerd was en zo een logische keuze. 
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Op deze foto ’t Gemeenschapshuis – 
met een tent voor het middelste 

gedeelte – vanuit de kerktoren aan 

de overkant van de Kerkstraat 
gezien. Rechts het oudere gedeelte 

met in het midden de wat hogere zaal 
en links de nieuw aangebouwde hoge 

sportzaal. 
 

Moeilijkere tijden breken aan 
Met de komst van een sporthal op 

sportpark De Klep verliest het 
gemeenschapshuis veel van zijn vaste gebruikers, want die gaan op de Klep 

sporten. Er breken dus moeilijkere tijden aan om de exploitatie rond te 
krijgen. Het geheel moet wat meer commercieel geëxploiteerd worden want 

de gemeentelijke subsidie viel weg. Daarnaast was het gebouw inmiddels 
aan modernisering toe en was er sprake van achterstallig onderhoud. Met 

het onttrekken van de naastgelegen kerk aan de eredienst op 12 juli 2015 

lag het voor de hand om een afweging te maken: ’t Gemeenschapshuis, dat 
inmiddels de naam ’t Dorpsplein had gekregen, opknappen of de 

leegkomende kerk de functie van gemeenschapshuis c.q. dorpshuis geven en 
het oude gemeenschapshuis slopen. Voor dit laatste werd gekozen en dat 

betekende het einde van het gebouw van de Oostelbeerse gemeenschap. De 
sloop was in september 2017 voltooid. 

 
 
De geschiedenis herhaalt zich. 

Met ingang van juni 2017 heeft de parochiekerk als nieuwe bestemming 
dorpshuis. Met een geringe aanpassing aan de buitenkant van het 

monumentale gebouw – een doorbraak voor de realisering van Café Andreas 
– is de kerk geschikt gemaakt als café Andreas met zaal De Kerk voor kleine 

en grote bijeenkomsten. Net als in het begin is het dorpshuis weer terug in 
de kerk. 

 
Werkgroep Land 

~~~~~~~~~~~~~~ 
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90  JAAR  KLOOSTERJUBILEUM  
ZUSTER  DYMPHNA 

 
 

In Lyon (Frankrijk) werd op 2 februari 2023 een bijzonder feest gevierd. 
Zuster Dymphna  vierde op 107-jarige leeftijd haar 90-jarig klooster-

jubileum. 
Na in 1932 te zijn ingetreden  in het Klooster der Sociëteit van O.L Vrouw 

der afzondering in “t Cenakel” te Tilburg vindt in 1932 de Plechtige Professie 
plaats. Zij wordt achtereenvolgens overgeplaatst naar  Montpellier, Toulouse, 

Lyon en Marseille. 
 

Maria Adriana  Eustolia van Haaren (Miet) was op 25 april 1915 in Goirle 
geboren en woonde, nadat haar moeder was overleden, met haar vader en 

broer  Cornelis Adrianus  (Neel), (1914-2005) in de Schoolstraat in 
Oostelbeers. 

Haar vader was Andreas van Haaren, (1881-1945) en haar moeder Dymphna 

Schellekens. (1877- 1915).  
 

Het werd in februari een mooi feest in het klooster met haar familieleden uit 
Nederland. Haar mede zusters hadden voor  versieringen en slingers gezorgd 

met Hollandse klompen en kleurrijke tulpen. Uit alle delen van de wereld 
kwamen de felicitaties binnen. Vooral  de felicitatie van  Paus Franciscus 

werd door Zuster Dymphna bijzonder op prijs gesteld. 
Na een  plechtige viering, een vrolijk diner met de genodigden en een 

ontspannen samenzijn kwam er een einde aan deze   ‘mooie dag.’ 

 

 
Jos van Gils 

~~~~~~~~~~~~~~ 
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Sjef Wiersma 

 
Op Lindeakkers 15, tussen grote bomen en kunstwerken, staat de bungalow 
waar Sjef Wiersma sinds 1966 met zijn vrouw Nel woont. Sjef Wiersma, 

vrijwel iedereen in Beers weet wie hij is, slechts weinigen kennen hem. 
Daags na Kerstmis 2022 zoek ik Sjef op en praat de hele middag met hem 

over zijn leven, zijn drijfveren en zijn belevenissen. Eigenlijk is het vooral 
luisteren. Sjef heeft veel te vertellen: 

Sjef, die in 1936 in Woensel geboren werd, is destijds in Oostelbeers terecht 
gekomen omdat de 

bouwgrond hier het 
goedkoopst was. Hij 

woont er prachtig, vindt 

hij zelf, in een mooie 
omgeving. En vroeger 

was het dichtbij zijn 
werkgebied, dat vooral 

bestond uit Tilburg, 
Eindhoven en Den Bosch. 

Een echte Beerzenaar is 
Sjef nooit geworden: “Ik 

heb hier aardige mensen 
ontmoet hoor, daar niet 

van, maar eigenlijk ben ik 
altijd een Eindhovenaar 

gebleven.” 
Sjef noemt zichzelf een 

oorlogskind. Het enige 

fatsoenlijke onderwijs dat 
hij gehad heeft was de 

kleuterschool bij de nonnen. Zijn lagere school periode noemde hij ‘niet veel 
soeps’, steeds een andere school, steeds andere onderwijzers. Toch heeft 

Sjef heel veel geleerd in zijn leven, al verliep het in zijn jonge jaren niet 
zoals hij voor ogen had. Sjef had graag naar de Philips bedrijfsschool gewild, 

maar daar kwam je zonder ‘kruiwagen’ niet binnen. Uiteindelijk ging hij naar 
de ambachtsschool, waar hij voor loodgieter leerde. Sjef kwam terecht bij 

een loodgietersbedrijf waar hij doodongelukkig werd, hele dagen in een 
eenzaam kantoortje leidingen intekenend. Dat veranderde toen hij door een 

blindedarmontsteking een dag of tien in het oude Binnenziekenhuis moest 
doorbrengen. Op een van de laatste dagen daar mocht hij even naar buiten. 

In de etalage van Van Hout-Ververgaard waren een paar net afgestudeerde 
etaleurs bezig. Sjef werd hierdoor zo gegrepen dat hij als vanzelf bij de 

winkel binnenliep en naar de chef vroeg. “Kunnen jullie misschien nog een 

knechtje gebruiken?”, was zijn vraag. Dat was het geval en zo rolde Sjef het 
reclame/etaleurs vak in. Een week later begon Sjef bij Van Hout 

Ververgaard! Sjef:  “Mijn leven veranderde totaal! Ik kwam in een creatieve 
wereld terecht!” 

Na 6 jaar, op 21-jarige leeftijd, begon Sjef voor zichzelf als etaleur. Sjef 
vertelt: “Eindhoven was in die tijd heel erg in ontwikkeling. Ik had vier 

klanten  op de Demer  en drie  in de nieuwe Hermanus Boexstraat.  Ik  kreeg 
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ook Karel I, La Paz, Gründig en Philips als vaste klant, geen probleem zolang 
ze het niet van elkaar wisten. De ondernemers die in die tijd Philips 

producten verkochten konden meedoen aan een soort wedstrijd, waarbij het 

best verkopende bedrijf een etalage van Philips kon winnen. Ik was dan de 
vaste etaleur voor Noord-Brabant en verzorgde de gewonnen etalage. Op 

een dag moest ik invallen voor de collega van Zeeland. Ik kreeg een hoop 
materiaal van Philips en maakte de ondernemer in Vlissingen blij met zijn 

nieuwe etalage. Van Philips kreeg ik te horen dat ik de overschot van het 
materiaal weg kon gooien. Maar iets weggooien dat nog goed is, heb ik nog 

nooit gedaan, dus toen heb ik er iets moois van gemaakt voor een andere 
klant in de Hermanus Boexstraat. Belde Philips op. Ik dacht dat ik de wind 

van voren zou krijgen, maar ik kreeg juist complimenten èn de vraag of ik 
zoiets nog vaker wilde doen. Dat heeft me veel geld opgeleverd. Dankzij het 

geld dat ik toen verdiende, heb ik dit huis in de Lindeakkers kunnen 
bouwen!” 

 
Aan de opdrachten voor Philips kwam een einde toen Sjef boven het 

creatieve plafond van Philips uit begon te groeien. Sjef kreeg een opdracht 

om een stand op de RAI te ontwerpen waar Philips vier nieuwe autoradio’s 
ging presenteren. Sjef had op tv gezien dat er een bedrijf in IJmuiden was 

dat van een auto een kubieke meter schroot kon persen en had bij dat 
bedrijf vier van zulke blokken besteld, uiteraard in passende kleuren, waarop 

de producten tentoongesteld zouden worden. Tijdens het opbouwen van de 
stand had Sjef al in de gaten gekregen dat er niet goed op gereageerd werd. 

De kubieke meterblokken hebben er anderhalve dag gestaan en zijn toen 
door Philips weggehaald. Sjef was in zijn creativiteit te ver gegaan voor 

Philips en heeft hierna geen opdracht meer gekregen. 
  

Op den duur voelde Sjef zich steeds meer “gevangen” in zijn beroep, hij kon 
zijn creativiteit onvoldoende kwijt. Zelf zegt hij hierover dat hij aan zijn 

plafond zat. Hij hoorde wel eens: ”Jouw werk hoort eerder in het van Abbe 
Museum dan in een etalage.” Sjef vond reclame maken toegepaste kunst. 

Ook kwam Sjef te veel in aanraking met overspannen managers en 

bedrijfsleiders met een hartinfarct. Dat wilde hij niet ook meemaken. Tijd 
voor iets anders dus. Dat gevoel werd versterkt toen Sjef geveld werd door 

een hernia. Sjef beschrijft het proces als volgt: “In ’76 ben ik daaraan 
geopereerd. De vier weken die daaraan voorafgingen beschouw ik als de 

belangrijkste in mijn leven. Vreselijke pijnen, mijn zenuwen waren totaal in 
de war. En dan ga je nadenken. Ik was niet de juiste man voor dat etalage 

vak. Kon nooit eens tegen een klant zeggen: ‘Goh, gisteren toch naar een 
concert geweest! Ik moest wat met muziek gaan doen. Heb toen geschreven 

naar Rik Zaal en Jan Donkers, VPRO-discjockeys. Die zegden meteen hun 
medewerking toe. Het zou in eerste instantie een luisterstudio moeten 

worden. Maar het idee van platen uitlenen kwam al snel boven tafel. Ik kon 
gemakkelijk een ton investeren. Op dit huis stond maar een fluthypotheekje. 

 

En zo begonnen Sjef en Nel Wiersma in oktober 1977 met veel passie aan 

Kereweerom, een muziekotheek, met de volgende doelstelling: 
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Sjef is er anno 2022 nog steeds trots op dat Nel en hij in al die jaren nooit 

één centimeter van deze doelstelling zijn afgeweken. De startcollectie van 

Kereweerom bestond uit 4000 lp’s: 1000 jazz, op advies van Zaal en 

Donkers van de VPRO, 1000 klassiek, 1000 etnische muziek en 1000 

populaire muziek. Bij die populaire muziek kwam je beslist géén top-40 

nummers tegen, geen commerciële muziek die door Hilversum 3 gepromoot 

werd, geen BZN of Patricia Paay zeg maar, het ging om de ‘verschrikkelijk 

mooie’ verborgen pareltjes in de muziek.” 

Een van de eerste bezoekers, ene Guus, zoon van een schoenenfabrikant, 

riep toen hij binnenkwam: “Hedde ôk jazz?” Sjef stuurde hem naar boven, 

waar de jazz-collectie stond. Het commentaar van Guus toen hij weer 

beneden kwam was: ‘Het zen allemaal dooien!” Guus hield namelijk van 

moderne jazz. Sjef hierover: “De keer erop bracht Guus zijn favoriete jazz 

mee, maar ik kon er niks mee, snapte er geen zak van!” Volgens Guus had 

hij dan niet goed geluisterd. Deze Guus stuurde hem later een pakketje met 

muziek dat Sjef moest beluisteren met de volgende instructie: “Stel je bij het 

beluisteren zo emotioneel mogelijk op en bepaal na afloop of het de moeite 

waard was.” Toen werd Sjef geraakt door de muziek. Later kreeg Sjef de 

privécollectie van de man, als aanvulling op zijn jazz-collectie.  

Kereweerom liep als een tierelier, in de eerste zes jaar werden meer dan 

1100 mensen lid. Veel mensen vonden de weg naar Kereweerom om platen 

te lenen en kennis te maken met mooie muziek. Nel en Sjef gingen ook vaak 

de boer op met een catalogus waaruit mensen platen konden lenen: op 

maandagavond stonden ze in Paradox in 

Tilburg, op dinsdagavond in de Effenaar in 

Eindhoven en op woensdagavond in 

Doornroosje in Nijmegen. Het verdiende geld 

werd geïnvesteerd in nieuwe platen, cassettes 

en later Cd’s. Daarnaast werd geld 

gereserveerd voor een nieuw poëtisch 

avontuur: De Open-Dicht-bus. Vanaf januari 

1984 bracht Sjef met zijn Open-Dicht-bus een 

schatkamer aan poëzie naar de mensen, liet 

hen kennis laten maken met poëzie. En geheel 

in lijn met Kereweerom natuurlijk geen Toon 

Hermans, ook al vinden Nel en Sjef die 

gedichten wel aardig, maar bijv. Lucebert en 

Shakespeare. Juist dichters waar mensen 

moeite voor moesten doen zaten in de 

collectie, juist deze gedichten zouden de 

mensen aanspreken. Volgens Sjef kennen te 

weinig mensen de schoonheid van kunst, 

waartoe hij ook muziek en poëzie rekent. Sjef volgde de ontwikkelingen in de 

muziek- en dichtkunst nauwgezet. Sjef: “Je moet je tijd volgen. Eenmaal 

achterop geraakt, haal je het niet meer in.” 
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Sjef Wiersma bezocht met zijn verbouwde Citroën HY bestelbus, die 

voorheen ook diende als camper, weekmarkten in Eindhoven en Tilburg. Sjef 

noemde zijn Open-Dichtbus ooit ‘een rustpunt tussen winkelgekte en 

terrassenterreur´, noemde zichzelf een praktisch idealist en vond dat 

tegenover elke kogel die gemaakt wordt, een liedje of een gedicht zou 

moeten staan. ”Wij stopten de mensen voor een paar gulden mooie dingen 

in hun poten. Een mooi boek voor de prijs van een kop koffie.” Toen Sjef op 

72-jarige leeftijd stopte met zijn Open-Dicht-bus noemde hij zijn bus ‘het 

grootste poëzieproject van de regio, zonder een cent subsidie’.  Het werk 

met de bus verrijkte zijn leven, Sjef sloot vriendschappen voor het leven met 

mensen uit Amerika en Engeland, ontmoette veel geestverwanten die net als 

hij oog hebben voor echte schoonheid. Sjef vertelt met twinkelogen over 

deze ontmoetingen, waarin volgens hem, de rijkdom van het leven schuilt.  

Sjef heeft ook pech gekend met zijn Open-Dichtbus. Op 13 juni 1984, nog 

geen half jaar na opening, brandde de bus af, met alles erin, bij Sjef voor de 

deur op een stukje land van Neel van Haaren. Een andere bus werd 

aangeschaft en deels gefinancierd uit de opbrengst van een benefietconcert 

dat in september 1984 werd gehouden bij de Oude Toren. Daar traden toen 

Hans Vlek, Herman Brand, enkele punkbandjes en de Harmonie van de 

eeuwig durende bijstand gratis op. De nieuwe bus werd daar bij de Oude 

Toren voor het eerst getoond. Maar ook deze bus was geen lang leven 

beschoren. Drie maanden later, toen Sjef op weg was naar de nacht van het 

boek, klapte een andere auto op zijn bus, waarbij de cabine los kwam van de 

bus. De dichtbundels en cassettebandjes hingen in de coniferen. De 

toegesnelde politie vond dat Sjef zijn rotzooi maar vlug op moest ruimen, 

want de agenten waren harder nodig bij het voetballen. Ze moesten naar 

Willem II. Een agent stond met zijn schoenen bovenop een opengeslagen 

eerste druk van ‘Sneeuwwitje’, een bundel uit 1949 van Gerrit Achterberg. 

De politie had geen oog voor de schoonheid ervan.  

Nadat de bus voor de tweede keer kapot was, kwam er hulp uit onverwachte 

hoek. Op een dag stapte ene meneer Lint binnen. Hij vroeg aan Sjef waarom 

hij eigenlijk geen subsidie aanvroeg. Sjef vond dat een mens ‘zijn eigen kick 

moet betalen’ en dat dat de reden was. Het antwoord van van Lint zette Sjef 

aan het denken: “Dus gij het liever dat het geld weer naar de Hèrmonie of 

de Guld gaat?” De bezoekende man heeft toen de subsidie uit naam van Sjef 

aangevraagd voor sociaal culturele activiteiten. De verstrekte subsidie was 

zeer welkom voor de nieuwe bus. De laatste bus die voor Sjef dienst deed 

als Open-Dichtbus staat nu op de cultuurboerderij bij Geert en Berdie 

Pasmans. Sjef deed de inhoud van de bus over aan zijn opvolger, Ties 

Hillekens, die met dezelfde missie door het land trok. 

Alle idealen ten spijt, moest er natuurlijk ook geld verdiend worden. 

Kereweerom en de Open-Dichtbus waren niet opgezet om er rijk van te 

worden, hetgeen dan ook niet gebeurde. Dat was iets dat Sjef en Nel zich al 

realiseerden voor ze er aan begonnen. Hun motto: ‘Only art can make you 

smart, only kitsch can make you rich’, was hierop zeer van toepassing. De 

meeste  verdiensten  werden meteen  geïnvesteerd in nieuwe muziek of boe- 
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ken. Sjef: “We hebben zoveel geïnvesteerd in muziek en boeken dat we er 

een mooie tweekapper voor hadden kunnen kopen.” Omdat Sjef eenmaal per 

jaar nog werkte voor zijn oude Oirschotse (goed betalende) klanten konden 

de rekeningen elk jaar betaald worden en was er genoeg om van te leven. 

Sjef: “We hadden naast de vaste lasten ook een overzichtje gemaakt van het 

geld dat we wilden gebruiken voor ‘fun’-dingen in ons leven, zoals alcohol, 

stuff, kunst, boeken en voor elk van die zaken zetten we elke week 25 

gulden opzij.” Sjef vertelt dat hij in het begin voor 25 gulden een hele blok 

stuff kon kopen, maar dat dat steeds minder werd. Uiteindelijk zijn ze zelf 

wietplanten voor eigen gebruik gaan telen. Een paar planten was voldoende 

om in de eigen behoefte te voorzien.  

Sjef prijst zich gelukkig dat Nel zo goed met geld om kon gaan.  Ondanks 

dat, stonden ze vaak rood bij de bank. Dat veranderde pas toen ze AOW 

gingen beuren. Volgens Sjef belde de Rabobank toen voor het eerst op ‘dat 

ik eens moest komen praten’. “Ze konden niks meer aan ons verdienen”, 

aldus Sjef. 

 

2015 Sjef, met zijn opvolger Ties Hillekens, op de markt met zijn “Open-Dichtbus”. 

Veel mensen in de Beerzen keken met argusogen naar de manier waarop 

Sjef en Nel leefden. Het volgende voorbeeld illustreert dat: Op een dag stond 

de politie op de stoep omdat Sjef hout in zijn bus geladen zou hebben. Dat 

had een boer bij de politie gemeld. Sjef had enkel wat afgewaaide takken 

meegenomen, maar Sjef moest mee naar het bureau in Middelbeers. 

Eenmaal daar werd hij gesommeerd linksaf te gaan, maar rechtsaf stond een 

beeld van Jo Gijssen, volgehangen met politiepetten. Dus Sjef ging rechtsaf, 

flikkerde de petten ervan af, zoals hij het zelf beschrijft, en vond het maar 

niks dat de kunst misbruikt werd. Dat heeft hij ze in niet mis te verstane 

woorden duidelijk gemaakt!  De agent vroeg wat hij thuis nog meer 
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uitspookte, want er werd in Beers rondverteld dat hij jointjes verstrekte aan 

de jeugd. Sjef nodigde daarop de politie uit om thuis maar eens te komen 

kijken, want als je niks te verbergen hebt, hoef je ook nergens bang voor te 

zijn, maar de politie kwam niet. Er moest tegen veel vooroordelen opgebokst 

worden, vertelt Sjef. “Wat een boer niet kent…….” 

Sjef Wiersma is nu 86 en hij geniet ervan dat hij een dagje ouder is. Zijn 

lichaam doet het rustig aan, zijn geest geniet van zoveel kunst, muziek en 

boeken. Sjef vertelt nog steeds vol vuur over zijn passie. Hij heeft altijd zijn 

hele ziel en zaligheid in zijn werk gelegd. Sjef: “Ik ben altijd blijven zoeken 

naar pareltjes, maar eigenlijk ben ik geen zoeker, ik ben een vinder.” 

Op de vraag of hij vindt dat het doel dat ze voor ogen hadden met 

Kereweerom en de Open-Dichtbus bereikt is, antwoordt hij: “Dat bepaal ik 

niet, dat bepaalt de tijd. We hebben nooit op resultaat gewerkt. Je werkt 

naar je gevoel. Het heeft zoveel meer opgeleverd dan de doelstelling. Heel 

veel mooie ontmoetingen en vrienden. Het heeft ons veel rijker gemaakt. En 

als ons plan om de mensen kennis te laten maken met mooie muziek en 

boeken mislukt zou zijn, hadden we altijd zelf de mooie spullen nog, waar we 

ons leven lang van kunnen genieten.” Dat laatste doet Sjef nu volop. Elke 

dag brengt hij vier uur door in zijn muziekotheek, tussen zijn muziek en 

boeken, genietend van al het moois dat hij tijdens zijn leven verzameld 

heeft. Sjef: “Mensen begaan een grote vergissing als ze denken dat ze 

zonder kunst kunnen leven.”  

Joke van Ham 

~~~~~~~~~~~~~~ 

Foto met vraagteken 

 

 

In de vorige editie stond een foto van de grenswacht uit 1939 sectie Groot-

Rooij. Hierop stonden op de achterste rij Jan van Lieshout uit Westelbeers en 

Peer Hems uit Oostelbeers. Toos Verhoeven melde ons dat de soldaat in de 

cirkel Jan van Gestel is. Hij was geboren op 19 juni 1909 in Oostelbeers en 

overleed op 14 mei 1991 in Oirschot en werd op 17 mei begraven op het 

kerkhof in Middelbeers.  

~~~~~~~~~~~~~~ 


